

Chronicon

GENERALIA

Allocutio Summi Pontificis

1. — Summus Pontifex Ioannes Paulus II praelatos ac priorissas Ordinis Praemonstratensis, ad colloquendum de bono communi Ordinis in domo generalitia Romae una cum abbate generali ineunte mense Octobri 1985 coadunatos, die 7a eiusdem mensis in Vaticanis Aedibus excepit eosque allocutus est exhortans ut apto modo sese ad celebrandum futurum capitulum generale anni 1988 praeparent. Allocutio pontificia edita fuit in diario *L'Osservatore Romano* diei 7-8 Octobris 1985, (anno CXXV, n° 233). (L.V.D.)

Abbas generalis

2. — André-Marie Charue, 27^e évêque de Namur (1941-1974), reconnaît les apparitions, *Édition de documents*, éd. C.-J. JOSET, s.j. (Dossiers de Beauraing, t. 2), Beauraing-Namur, 1981, 177 p. Dans ce recueil, on trouve deux lettres de Mgr. Hubert Noots, abbé général des Prémontrés, à Mgr. Charue (n°s 24 et 32) et la copie d'une lettre de l'évêque de Namur à Mgr. Noots (n° 27). Ces lettres datent de mars-avril 1942, moment où l'abbé général des prémontrés est intervenu auprès du Saint Père en faveur de l'évêque de Namur pour que celui-ci obtienne l'autorisation de porter son jugement sur les faits extraordinaires signalés à Beauraing en 1932 et 1933. (H.J.)

Manuscripta

3. — In N.R. KER, *Medieval manuscripts in British Libraries*, vol. III; *Lampeter - Oxford*, Oxford, 1983, wordt een *Breviarium Praemonstratense* (XVde eeuw), afkomstig uit de abdij van Park,esignaleerd. Het handschrift wordt bewaard in Oxford, St.-John's College, ms. 265 (L.V.D.)

4. — Ruedi IMBACH, *Das Centheologicon des Heymericus de Campo und die darin enthaltenen Cusanus-Reminiszenzen: Hinweise und Materialien*, in *Traditio*, 39, 1983, 466-477. Het Centheologicon van de Leuvense theoloog Heimericus de Campo is, voor zover bekend, slechts in één Handschrift bewaard afkomstig uit de abdij van Park (1550-1553): Brussel, K.B. 11. 571-75 (Van den Gheyn, 2177). (L.V.D.)

5. — Diego QUAGLIONI, *Politica e diritto nel trecento italiano. Il «De Tyranno» di Bartolo da Sassoferrato (1314-1357). Con l'edizione critica*

dei trattati «De Guelphis et Gebellinis», «De regimine civitatis» e «De tyranno», Il pensiero politico, Biblioteca 11, Firenze, 1983. In deze studie, gewijd aan het staatsrechterlijke werk van de Italiaanse commentator Bartolo, worden twee handschriften gebruikt afkomstig uit de abdij van Park: PARIS, Bib. Nat., nouvelles acquisitions latines 904 (einde 14de eeuw), en BRUSSEL, K.B. II 1442 (Van den Gheyn, 2724). (L.V.D.)

6. — Het artikel van onze confrater Astrik L. GABRIEL, *The Decorated Initials of the IXth-Xth Century Manuscripts from Bobbio in the Ambrosiana Library, Milano*, verschenen in *Paläographie* 1981, Colloquium, uitg. G. SILAGI, München, 1982, blz. 159-183, werd besproken in *Scriptorium*, 1985, XXXIX, nr. 1, *Bulletin codicologique*, nr. 145. (W.M.G.)

Ordo canonicus

7. — Jean CHATILLON, *La vie des communautés de chanoines réguliers, de la fin du XI^{me} au début du XIII^{me} siècle*, dans *Ordo canonicus*, 2, 1982, 7-31. Il est question de Prémontré à propos de l'hospitalité pratiquée par les chanoines réguliers. (B.A.)

8. — Caroline Walker BYNUM, *The Spirituality of Regular Canons in the Twelfth Century. Jesus as Mother. Studies in the Spirituality of the High Middle Ages*. University of California Press. Berkeley and Los Angeles, 1982, XIV-279, p. 22-58. Enquête sur la distinction entre spiritualités monastique et canoniale à travers les avis spirituels pratiques. (B.A.)

Origines ordinis praem.

9. — Walter FROESE, *The early Norbertines on the religious Frontiers of Northeastern Germany*, A Dissertation submitted to the Faculty of the Social Sciences in candidacy for the degree of Doctor of Philosophy, Department History, Chicago, 1978, 217 pp. (J.T.A.)

Scriptores praem. antiqui

10. — N.J. WEYNS, art. *Philippe de Harvengt*, dans *Dictionnaire de Spiritualité*, tom. XII/1, coll. 1297-1302 (L.V.D.)

PARTICULARIA

Adelberg

11. — Der evangelische Kirchengemeinderat gab im April 1985 in dritter Auflage einen Kirchen- und Klosterführer *Adelberg* heraus. Verfasser sind Walter ZIEGLER und Richard VOLLMER. Das Heft bringt auf 44 Seiten eine Geschichte des Klosters, angereichert mit vorzüglichem

Bildmaterial. Einen breiten Raum nimmt die Beschreibung der sechs Bilder an der Nordwand des Langhauses der Klosterkirche (St. Ulrichskapelle) aus der 2. Hälfte des 16. Jahrhunderts ein. Hier muß der Deutung des 6. Bildes (Seite 8-9) widersprochen werden: Es zeigt nicht einen «sammelnden Prämonstratenser», sondern eine Prämonstratenser-Ordensfrau mit Stock und Bettelsack und meint daher den Zustand vor dem Auszug der Nonnen 1476. (I.H.P.)

Antwerpen, Sint-Michiels

12. — Een inventaris van het kerkarchief van de Sint-Fredeganduskerk van Deurne, die sedert de 16de eeuw bediend werd door pastoors van de Sint-Michielsabdij, werd opgesteld door Hendrik Delvaux en verscheen in *Rijksarchief te Antwerpen. Inventarissen van kerkarchieven*, dl. IV, Brussel, 1985, in-4°, blz. 32-40. (W.M.G.)

13. — Op de tentoonstelling *Luister en rampspoed van Mechelen ten tijde van Rembert Dodoens, 1585-1985* werd een akwarel getoond van J.B. DE NOTER, *De refuge van Sint-Michiels voor 1587* (nr. II.6.116), die wordt bewaard op het Mechelse stadsarchief. Zie *Handelingen van de Koninklijke Kring voor Oudheidkunde, Letteren en Kunst van Mechelen*, 88, 1984 (= 1985), p. 158 (L.V.D.)

Arnsberg

14. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 416-424 als Nr. 824-964 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Wedinghausen in Arnsberg. (L.H.)

Arnstein

15. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 366 als Nr. 1 - 14 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Arnstein. (L.H.)

Averbode

16. — Een inventaris van het archief der Sint-Laurentiuskerk te Oostmalle, waar de abdij van Averbode sedert 1329 het patronaatsrecht had, werd opgesteld door Hendrik Delvaux en verscheen in *Rijksarchief te Antwerpen. Inventarissen van kerkarchieven*, dl. IV, Brussel, 1985, in-4°, blz. 134-157. (W.M.G.)

17. — In de inventaris van Michel VAN DER EYCKEN, *Het archief van de benediktijnerabdij van Sint-Truiden*, deel I, *Inventaris*, Brussel, 1985, wordt op blz. 62, in nr. 307, een register vermeld betreffende een proces uit de 17de eeuw tussen de abdij van Sint-Truiden en die van Park over de tienden te Korbeek-Lo en met de abdij van Averbode over enkele

lenen. Op blz. 73, nr. 423, van dezelfde inventaris vindt men een verkoop van tienden tussen de abdijen van Averbode en Sint-Truiden, 1776-1793, alsook in nr. 424, een verhuring van aardappeltienden tussen beide kloosters, 1787, 1788, 1792. (W.M.G.)

18. — Tijdens het Oud Regime waren de pastoors van Langdorp kerkrechterlijk ook bevoegd voor de St.-Antoniuskapel te Wolfsdonk. Sinds 1662 kwamen echter de Witheren van Averbode elke zondag ter plaatse een mis lezen. Vanaf 1788 kreeg de kapel een vaste bedienaar in de persoon van de onderpastoor van Langdorp en vanaf 1842 een vaste pastoor o.w. van 1888-98 Vitalis Couwenbergh witheer van Averbode. Een kloosterling der abdij fungeert er bovendien als zondagskapelaan. Dit alles is te vinden in het prachtig geïllustreerd boek: *Wolfsdonk weleer...* door André PEETERS. Realisatie: Antiqua, Tessenderlo, 1985. (G.S.)

19. — In *Meer Schoonheid*, Tijdschrift voor heem-, kunst- en natuurschoon, Leuven-Heverlee, jg. XXXII, 1985, n° 3, blz. 65-72: *De symboolrijke kolommen in het koorgestoelte van Averbode*, door L.J. BRESSELEERS, o. praem. Met vijf illustraties. (G.S.)

20. — In hetzelfde tijdschrift, blz. 73-76, een bijdrage met 2 illustraties over: *De «oude pastorie» van Testelt*, door J. GERITS. (G.S.)

21. — Denis TULKENS, *De refugehuizen van de norbertijnen te Diest*, (Jaarboek van de Vrienden van St.-Sulpitiuskerk v.z.w. Diest), 1985, p. 9-23 beschrijft bondig de historie van de abdij van Averbode en geeft een bouwgeschiedenis van het nog bestaande en goed onderhouden voormalige refugehuis van de abdij te Diest. (L.V.D.)

22. — Publikatie van «*Museum Kempenland*» te Lommel: *Heropstanding van het Averbodse Abdijgoed «De Groote Hoef»*, Lommel, 1985. Deze brochure werd uitgegeven naar aanleiding van de restauratie van het woonstalhuis. A. VANDER BOER en B. INDEKEU behandelen de historische banden met de abdij van Averbode. Vervolgens verklaart L. VANDEBROEK de restauratie van het woonstalhuis, terwijl Fr. van WINKEL «*De Groote Hoef*» bouwhistorisch bekijkt. Tot slot schetst J. GERITS het domeinbeheer van de abdij van Averbode. Talrijke schetsen illustreren deze uitgave. (G.S.)

23. — De Sint-Martinusparochie van Tessenderlo viert haar 850^e verjaardag. Arnold II, graaf van Loon, begiftigde in 1135 de abdij van Averbode met talrijke inkomsten waaronder de kerk en de tienden van Tessenderlo. Historiek en catalogus uitgegeven door *Drukkerij Boerenbelang* te Tessenderlo, 1985. Een tentoonstelling illustreerde doorheen al die eeuwen de geschiedenis van de parochie: hoe een levende kerkge-

meenschap, rond het voorvaderlijk kristelijk geloof als bezielend element, samen geleefd en gewerkt heeft. (G.S.)

24. — Op de tentoonstelling *Luister en rampspoed van Mechelen ten tijde van Rembert Dodoens 1585-1985* was een akwarel te zien van J.B. DE NOTER, voorstellende het refugehuis van de abdij van Averbode op De Bruul te Mechelen. Deze prent wordt bewaard in het Mechels stadsarchief, zie *Handelingen van de Koninklijke Kring voor Oudheidkunde, Letteren en Kunst van Mechelen*, 88, 1984 (= 1985), p. 158. (L.V.D.)

25. — *KADOC jaarboek 1984: Vijftig jaar Chiroleven 1934-1984*, Leuven, 1985 vermeldt dat de norbertijnen van Averbode van december 1911 tot augustus 1914 de uitgave verzorgden van het *Sint-Herman-Jozef-blaadje*, een weekblad voor de katholieke Vlaamse Jeugd. In januari 1920 verscheen voor het eerst *Zonneland*, eveneens een weekblad voor de katholieke Vlaamse Jeugd, dat ook bedoeld was als tijdschrift voor de leden van de *Eucharistische Kruistocht*, een beweging die probeerde de veelvuldige communie en de eucharistische vroomheid bij de jeugd en bij de volwassenen te bevorderen. (G.S.)

26. — Leo VAN GARSSE, *De Eucharistische Kruistocht in Vlaanderen (1920-1945). Beschrijving en analyse van een kwarteeuw zedelijk-godsdiensstige vorming*. Verhandeling aangeboden tot het verkrijgen van de graad van licentiaat in de Pedagogische Wetenschappen. [K.U.L.], Faculteit der Psychologie en Pedagogische Wetenschappen, Seminarie voor Historische Pedagogiek. Leiding Dr. A. HERMANS. 1982, VII-VIII-III-220-32 p., pr. ms. «Deze verhandeling tracht een beeld te geven van de eigen aard, de werking en de globale evolutie van de Eucharistische Kruistocht in Vlaanderen (tijdens de vermelde periode). Deze beweging, beter bekend als 'E.K.', ontstond in 1920 vanuit de norbertijnenabdij te Averbode, met als aanvankelijke hoofdbedoeling de veelvuldige kindercommunie te propageren. In korte tijd groeide E.K. echter uit tot een grootse beweging die zich tot doel stelde zowel kinderen als volwassenen een optimale vorming tot christelijk leven aan te bieden» (Samenvatting). Met de E.K. werd vooral de naam van priester Edward Poppe (1890-1924) verbonden, deze had een zeer grote inhoudelijke inbreng in de beweging. De eigenlijke stichter en de blijvende bezieler, na de dood van Poppe, was echter cfr. B. Vanmaele (1890-1968). Ook L. Blomme (1880-1955), C. van Pelt (1907) en vele andere medebroeders waren bij het werk betrokken. Heel wat publicaties en tijdschriften zagen het licht, waaronder de eerste van de nog bestaande kindertijdschriften. In 1968 werd de E.K. omgevormd tot Werkgroep voor Levensverdieping. (H.J.)

27. — Wim KEYNGNAERT, *Twee persinitiatieven vanuit de abdij van Averbode: Goede Pers-uitgave v.z.w. en Altiora N.V. Een terreinverken-nende studie*. Proefschrift voorgelegd tot het bekomen van de graad

van licentiaat in de Pers- & Communicatiewetenschappen. Rijksuniversiteit - Gent, Faculteit van de Rechtsgeleerdheid, Afdeling Pers- & Communicatiewetenschappen. Promotor Prof. Dr. E. DE BENS. 1984, 176 p., pr. ms. Het is een eerste poging tot een algemeen overzicht van de evolutie van Averbodes drukkerij-uitgeverij, vanaf het ontstaan tot vandaag. (H.J.)

28. — Ludo KUSTERMANS, *Een lange weg. Over het uitgeven van kinder- en jeugdboeken door N.V. Altiora Averbode*. Verhandeling ter verkrijging van de graad van licentiaat in de Germaanse Filologie. Katholieke Universiteit te Leuven, Faculteit van de Letteren en de Wijsbegeerte. Promotor Dr. R. GHESQUIERE. 1985, V-229 blz., pr. ms. De auteur onderzocht hoe de uitgave van een jeugdboek door uitgeverij Altiora concreet verloopt. De verschillende fasen vanaf het verwerven van een manuscript tot het boek dat in de boekhandel te koop ligt werden besproken. (H.J.)

Bebenhausen (bei Tübingen)

29. — Über das kurzfristige Prämonstratenser- und spätere Zisterzienser-Kloster Bebenhausen ist ein großartiger Bildband erschienen: *Bebenhausen. 800 Jahre Geschichte und kunst*. Text von Jürgen SYDOW. Verlag Gebrüder Metz, Tübingen 1984. Dieses Kloster war von 1187 bis 1189 von Prämonstratensern, wahrscheinlich aus Obermarchtal, bewohnt; darauf geht der Bildband allerdings nicht ein. (I.H.P.)

Berentrop (Neuenrade)

30. — *Der Märker*, 33. Jg., Altena/Westfalen 1984, S. 112-116: E. HARTMANN, *Das Typenproblem der ehemaligen Kilianns-Kirche zu Werdohl*. - S. 243-256: D. STIEVERMANN, *Die Neuenrader Kirche vor der Reformation*. - Beide Beiträge bringen viele Einzelangaben zu Berentrop. (L.H.)

Berne

31. — *De geografische herkomst en universitaire scholing van de Norbertijnen van Berne, circa 1435-1800*, is de titel van een bewerking van een scriptie van H. KLEIN, en W. SMITS, verschenen in *Brabants Heem* 37 (1985), blz. 159-171. De scriptie in ms. (Nijmegen, 1981) werd destijds reeds in hoofdlijnen samengevat door A. VAN DEN HURK in: *Berne* 34 (1981), blz. 117-118. Uit de nagetrokken levensdata van circa 200 Bernenses blijkt, dat vòòr de vestiging van de Abdij van Berne te Vilvoorde, 1648, de plaatsen van herkomst zich concentreren rond Berne, dus in en aan weerszijden van het gebied der Grote Rivieren. Daarna vindt er een verschuiving plaats naar Oost-Brabant en tijdelijk, tot 1730, naar de Zuidelijke Nederlanden. Wat de opleiding betreft, blijkt uit de matrikels van Keulen en Leuven, dat èèn-vierde van de abdijscholen universitaire opleiding heeft genoten, een opmerkelijk hoog percentage. (H.V.B.)

32. — *Het Goudse Glas van Berne* is een korte studie van het glas-inloodraam in de St. Janskerk te Gouda, geschreven door H. VAN BAVEL in *Berne* 38 (1985) blz. 132-135. Het grote glasraam, 10 × 3 m., dateert van 1665 en is een minder geslaagde vervanging van het oorspronkelijke raam van 1559. De voorstelling is die van Maria-Boodschap; onderstaande wapenschilden van stichter Folcold van Berne en van schenker abt Theodericus Spierinck van Well en een gedicht van acht alexandrijnen maken het raam interessant. (A. V.D.H.)
33. — J.A. STROUCKEN geeft in *Brabants Heem* 38 (1986), blz. 27-31, als aanvulling op het artikel van G.M. van der Velden over het privé-kalendarium van abt Arnold van Vessem (*Brabants Heem* 34 (1982), blz. 104-114; zie *An. Praem.* 58 (1982) p. 349) een verdere studie over: *De maandverzen in het privé-kalendarium van abt Arnold van Vessem*. Deze maandverzen, blijkbaar ook in onze streken in zwang, hadden meestal de vorm van een twaalfal Latijnse disticha en werden kortweg naar de beginwoorden «Cisiojanus» genoemd. Zij dienden vanaf de 12de eeuw als mnemotechnisch hulpmiddel, om de vaste feestdagen te onthouden. Stroucken vergelijkt de Cisiojanus van Van Vessem, ca. 1600, met de middeleeuwse klassieke, en komt tot merkwaardige verschillen in deze tijdrekenkundige ezelsbruggetjes. (H.V.B.)
34. — G.M. VAN DER VELDEN geeft in *Brabants Heem* 38 (1986), blz. 7-11, een populair geschreven artikel over: *De uithoven van de Premonstratenzer of Norbertijner abdijen*. Hij verschaft geen concrete data, maar vat het normatief recht samen zoals dat uit de ordesstatuten blijkt. (H.V.B.)
35. — In het kader van het herdenken van het patronaatsrecht over de parochies Engelen, Vlijmen, Hedikhuizen (Haarsteeg) en Oudheusden (Elshout), door Berne verworven in 1285, werden plaatselijke exposities en kerkvieringen gehouden in samenwerking met het Heeswijks convent. Reeds zijn gemeld de historische studies van G. VAN DER VELDEN in *An. Praem.* 60 (1984) p. 137 en 61 (1985) p. 330; nu signaleren we van deze auteur de *Korte geschiedenis van de parochie Hedikhuizen*, uitgegeven door het kerkbestuur aldaar in 1985: 31 blz. en 32 foto's. (H.V.B.)
36. — Het Gymnasium Bernrode te Heeswijk heeft per 1 november 1985 een geheel nieuw schoolgebouw betrokken, gelegen vlakbij het vorige gebouw van 1938, maar met de hoofdingang aan de Zijlstraat. De nieuwbouw - kosten ruim vier miljoen - is berekend op 340 leerlingen en telt 14 leslokalen, een eigen gymzaal met kleedruimten en een grote centrale ruimte, die als kantine annex aula fungeert. Praktica- en handvaardigheidslokalen ontbreken niet. De officiële opening, waaraan een eucharistieviering en inzegening door abt. A. Baeten, voorzitter van het Curatorium voorafging, geschiedde door mevr. N. Ginjaar-Maas, staatssecretaris van Onderwijs en Weten-

schappen. Summiere schetsen van begane grond en eerste verdieping, samen met foto's en toelichting, alsook toepasselijke artikelen over het gymnasiaal onderwijs en de nieuwbouw door resp. rector dr. M. JONKERS en conrector drs. G. VAN DE RIJDT zijn gepubliceerd in *Berne* 39 (1986), blz. 9-15. (H.V.B.)

Beselich

37. — Georg WAGNER, *Kloster- und Wallfahrtsstätte Beselich*, Wiesbaden-Dotzheim 1935, 92 Seiten, wurde im Juli 1985 im Selbstverlag vom Verein zur Erhaltung der Klosterruine Beselich e.V., D-6251 Beselich, im Reprint neu aufgelegt. (L.H.)

Cappenberg

38. — N. BACKMUND, *Godefroy, comte de Cappenberg, bienheureux, fondateur de trois abbayes prémontrées* († 1127), in *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 121, Paris, 1985, col. 391-392. (W.M.G.)

Clarhölz

39. — E.D. EIJKEN, *De Overijsselse bezittingen van het Westfaalse klooster Clarholz*, in *Overijsselse Historische Bijdragen*, XCVIII, 1983, 42-84, geeft een beschrijving van de goederen die in de vijftiende en de zestiende eeuw aan Clarholz toebehoorden en die in het land van Vollenhove, voornamelijk in de omgeving van de tegenwoordige plaats Zwartsluis, gelegen waren. Hij laat ook zien, aan de hand van pachten (1473-1549), hoe de inning plaatsvond. De proost van Clarholz, of een door hem gemachtigde, reisde naar Hasselt of Zwartsluis en nam daar de pachtgelden in ontvangst. Het klooster verkocht al zijn bezittingen in Overijssel in 1549. (L.V.D.)

40. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 367 als Nr. 47 - 56 Angaben zu Mitgliedern des Klosters Clarholz. (L.H.)

Cuissy

41. — Our confrere, Astrik L. Gabriel, Titular Provost, President, presided the session of the International Commission for the History of Universities at the XVIth International Congress of Historical Sciences at Stuttgart, Federal Republic of Germany, on August 29-30, 1985. He gave a paper in German on «*Deutsche Receptoren, 'Reformatoren' und Proctoren an der Pariser Universität des Jahres 1495-1525*». Among those proctors and receptors he discussed was Gervasius Wain (born circa 1490, died 1554) from Memmingen, diocese of Augsburg, proctor-receptor-treasurer of the English-German Nation at the University of

Paris (1518-1519). Wain was doctor in Theology in Paris and served François I^{er} in diplomatic missions. He was appointed in 1533 abbot in *commendam* of the Premonstratensian abbey of Cuissy. (D.D.C.)

Daylesford

42. — Edward F. Gabriele, religious of Daylesford Abbey, was awarded the degree of Doctor of Ministry (D.Min.) from The Catholic University of America. On November 1984, he successfully defended his project in ministry entitled: *The Presider at Eucharist: A Continuing Education Workshop in the Role of the Eucharistic Presider for Roman Catholic Priests*. (T.J.A.)

43. — Construction of the new residence wing of the abbey began on August 15, 1985 (coincidentally the anniversary of the dedication of the abbey). The building is scheduled to be completed by late June 1986. (T.J.A.)

Deventer

44. — De kleine priorij Sint-Nicolaus te Deventer (BACKMUND, *Monasticon Praemonstratense*, II, 188 e.v.) ressorteerde onder Varlar in Westfalen. In Deventer bedienden de norbertijnen een kerk en parochie van 1206 tot 1580. C.M. HOGENSTIJN schreef er over in *Berne* 38 (1985), blz. 111-116 onder de titel: *De Bergkerk in de middeleeuwen*. (H.V.B.)

Drongen

45. — N.J. WEYNS, *Goetghebuer (Raso)*, abbé de Tronchiennes († 1490), in *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 121, Paris, 1985, col. 462-463. (W.M.G.)

Dünnwald (Köln)

46. — Horst HAHN, *Die Restaurierung der mittelalterlichen Wand- und Gewölbemalereien in der katholischen Pfarrkirche St. Nikolaus zu Köln-Dünnwald*, in: *Rechtsrheinisches Köln*, Heft 9/10, 1983/84, S. 15-26 (L.H.)

Floreffe

47. — Dans l'*Inventaire analytique du chartrier de la Trésorerie des comtes de Hainaut*, publié par Gabriel WYMANS, Bruxelles, 1985, on trouve à la page 253, n° 1195, une charte d'Alard, abbé de Floreffe, du 26 février 1394. Il s'agit d'une procuration en justice, donnée dans un procès de la ville de Beaumont contre les abbayes d'Aulne et de Floreffe concernant les obligations du droit de patronage sur l'église du lieu. (W.M.G.)

Geras

48. — Absoluto tempore praelaturae Rev. mi Domini Ottonis Karaschek, electione sodalium canoniae Gerusenae in abbatem praefectus est Rev. mus Dominus Joachim Fridolinus Angerer, S.T.Dr et Ph.Dr, quondam prior canoniae, qui die 15 ianuarii 1986 regimen assumpsit. (L.V.D.)

Gödöllő

49. — N. BACKMUND, *Gödöllő (S.-Norbert), abbaye de prémontrés sise près de Budapest (Hongrie)*, in *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 121, Paris, 1985, col. 430. (W.M.G.)

Griffen

50. — Zwei Inkunabeln aus dem Besitz des Propstes Martin Brenner (1596-1599) von Griffen, durch das Supralibros dokumentiert, sind in der Universitätsbibliothek Klagenfurt erhalten. Es handelt sich um zwei Ausgaben des «Vocabularius breviloquius» des Johannes Reuchlin, gedruckt in Basel 1486 bzw. Basel 1495. Das Supralibros trägt die Initialen MPPG (Martinus Prenner Praepositus Griffinensis). Zitiert in: Peter Hans PASCHER, *Die Wiegendrucke der Universitätsbibliothek und des Kärntner Landesmuseums in Klagenfurt*, (= Armarium, Band 8) Klagenfurt 1980, Nr. 209 und 210. (I.H.P.)

Grimbergen

51. — Een kaart van Wemmel en Relegem, getekend in de jaren 1769-1770 door de gezworen landmeter C.J. Everaert, op vraag van de prelaat van Grimbergen, werd in het kader van een ruil van documenten met de Koninklijke Bibliotheek Albert I naar het Algemeen Rijksarchief overgebracht, waar zij in het fonds *Kaarten en Plans* zal worden bewaard. Zij was aangeduid in de catalogus van VAN DEN GHEYN onder het nummer 5505 (II 2141) en meet 1,51 × 1,03 m. (W.M.G.)

Hamborn (Duisburg)

52. — A. LÄPPLE, *Klöster und Orden in Deutschland*, München-Zürich 1985, S. 75-77 über die frühere Geschichte der Abtei und den heutigen Prämonstratenser-Konvent. (L.H.)

53. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 366f als Nr. 15 - 16 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Hamborn. (L.H.)

Heiligenberg

54. — Nach dem Abbruch der Klosterkirche und des Klosters noch im 16. Jahrhundert wurde das verbliebene ehemalige Vorwerkshaus vom

Grafen von Hoya zu einem Forsthaus umgestaltet. Die Ländereien des Klosters sind gegen Ende des 18. Jahrhunderts an 15 Kolonisten verkauft worden. «Forsthaus Heiligenberg», wie es bis heute offiziell heißt, wurde von 1964-1966 zu einem Gasthof umgestaltet. Er liegt im Ortsteil Homfeld der Gemeinde D-2814 Bruchhausen-Vilsen, Kreis Diepholz, Niedersachsen, und zwar ca. 1 km rechts der Bundesstraße 6 von Hannover in Richtung Bremen. — K. EHRHARDT, *Vom Heiligenberg zum Amtshof*, Verkehrs- und Kneippverein Vilsen 1974, 28 S.; darin als Abbildungen und Skizzen: Forsthaus, obere Klostermühle, Wallanlage der germanischen Fliehburg (in deren Mitte lag das ehemalige Kloster), Klostersiegel, Steinfragment mit drei Figuren und Schriftresten (am Forsthaus), Steinfragment am Amtshof. — Siehe dazu auch: G. TWELE, *Heiligenberg einst und jetzt*, Vilsen 1906, 32 S., erschien 1979 im Reprint beim Heimat- und Fremdenverkehrs-Verein Heiligenberg e.V., Bruchhausen-Vilsen. — E. HAHN, *Die Heimatgeschichte des Hoyaer Landes*, Vilsen, 48 S., mit vielen Angaben zum Kloster Heiligenberg, erschien 1980 im Reprint beim gleichen Heimat- und Fremdenverkehrs-Verein. (L.H.)

Jászó

55. — An important, fourteenth century illuminated Breviary from the Prémontré Prepositura of Jászó, in the northern part of historical Hungary, was recently displayed at the splendid exhibit of the National Széchenyi Library at Budapest, «Codices in Medieval Hungary». The Prémontré Breviary, a kind of *Liber collectaneus*, is conserved in the University Library of Budapest, Cod. Lat. 36. It was elegantly described in the beautifully printed catalog, *Kódexek a középkori Magyarországon: Codices in Medieval Hungary*, 1985, pp. 117-118, under No. 85, by Adrienne Fodor, a former student of our «confrere», *ad succurrendum*, Professor Ladislav Mezey, recently deceased, and a Prémontré seminarian before the dissolution of the Order in Hungary. A full-page illustration, Plate 56 (folio 125 recto in the Breviary), also reproduced shows a Nativity scene.

Professor A.L. Gabriel, in his study *Prémontre kódexirodalom [Prémontré Codices]*, Kassa, 1943, pp. 8-11, called this manuscript *Brevarium pontificale*, because ceremonies performed by the Abbot or Provost were described in it. An interesting feature of the Breviary is the blessing of birch rods on the feast of the Innocents (December 28), *Benedictio virgarum*. In certain regions in Hungary on December 28, feast of the Innocents, in the early morning little children, waving rods woven from birch branches, are going from house to house lightly «whipping» the inhabitants by singing, «Be good, be industrious, sickness should ever avoid you».

Another feature of the exhibit was the display of a Latin-Hungarian vocabulary discovered at the Austrian Prémontré Abbey of Schlägl (Stiftsbibliothek CPL 817). This manuscript is described in the Catalog

by Edith Mados, equally a former disciple of our «confrere» Ladislav Mezey in the Catalog on page 119, No. 90.

An unknown autograph manuscript of the illustrious Flemish theologian, Jodocus Clichtoveus (1472-1542), addressed to the Hungarian bishop Gosztonyi, his acquaintance from Paris in 1517, was originally discovered by our confrere A.L. Gabriel, in 1936. The manuscript was also displayed in the Catalog on page 179, No. 201, described by Klara Pajorin. (D.D.C.)

Jerichow

56. — Peter RAMM, *Die Klosterkirche Jerichow. Geschichtliche und kunstgeschichtliche Aspekte*. In: *Architektur des Mittelalters, Funktion und Gestalt*, hrsg. v. F. MÖBIUS und E. SCHUBERT, Weimar 1983, S. 141-159. — Peter RAMM, *Die Klosterkirche zu Jerichow*, Union-Verlag Berlin (Ost) 1985 (= Neubearbeitung, Das christliche Denkmal, Heft 36), 32 Seiten. (L.H.)

Knechtsteden (Dormagen)

57. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 368-376 als Nr. 57-211 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Knechtsteden. (L.H.)

Laon, St. Martin

58. — N. HUYGHEBAERT, *Godescalc, prémontré, évêque d'Arras de 1151 à 1163*, in *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 121, Paris, 1985, col. 417-419. (W.M.G.)

Laval-Dieu

59. — Dominique DIDIER, *L'abbaye de Laval-Dieu des origines au début du XIV^e siècle. Édition et analyse de ses pièces d'archives*, thèse dactylographiée, Louvain-la-Neuve, 1983, in-4°, 165 p., est un mémoire présenté en vue de l'obtention du grade de licenciée en histoire, sous la direction du professeur Léopold Genicot.

Très peu de sources de cette petite abbaye (départ. Ardennes, diocèse de Reims) ont survécu. L'auteur publie 34 chartes entre 1141 et 1310. Elle place la date de fondation entre 1124 et 1130 (p. 124); dans le contexte général du développement de l'ordre de Prémontré, il nous semble pourtant plus probable de placer cette fondation plus près de la seconde date citée. (W.M.G.)

Leliëndaal

60. — Dr. L. Brouwers, s.j., *De medaillons van Onze-Lieve-Vrouw van Leliëndaal*, in *Handelingen van de Koninklijke Kring voor Oudheidkunde, Letteren en Kunst van Mechelen*, 88, 1984 (= 1985), p. 235-240. In een

voorgaande bijdrage had Schr. medaillons die de norbertijnen Godfried van Cappenberg en Herman Jozef van Steinfeld voorstellen, verkeerdelijk voor afbeeldingen van de heiligen Aloysius van Gonzaga en Antonius van Padua aangezien. Deze vergissing wordt nu rechtgezet. Bij de zes medaillons, die door Pieter Valcke (1734-1783), een Mechelse beeldhouwer, werden vervaardigd, bevinden zich ook twee figuren van gelukzalige norbertinessen. Ze werden in deze rechtzetting niet uit hun anonimiteit gehaald. Het gaat hier vermoedelijk om de gelukzalige Gertrudis, eerste priorin van het norbertinessenklooster van Adelberg in Schwaben (feest op 13 augustus). Macarius Simeomo, norbertijn van Sint-Michielsabdij te Antwerpen, verdedigde reeds in 1656 de stelling dat haar verering, samen met andere gelukzaligen uit de norbertijnenorde, geoorloofd was (Zie het handschrift van Simeomo in Abdijarchief Tongerlo ms. V, 55). De verering van Godfried van Cappenberg, Gilbertus, Fredericus, Herman-Jozef, Gerlacus, Gertrudis en Siardus werd door een dekreet van de Ritencongregatie van 22 januari 1725 bekrachtigd (Zie AAT, V, ms. 18, p. 563). De andere figuur is vermoedelijk Bronislava, uit het Poolse klooster Zwierzyniec in Krakow. Beide gelukzalige norbertinessen komen vaak voor in de norbertijnse iconografie. Gertrudis wordt met een rozenkrans afgebeeld, Bronislava met een kruisbeeld. Zie Ignace Van Spilbeeck, *Vie de la Bienheureuse Bronislava, religieuse de l'ordre de Prémontré*, Paris-Namur, 1886. (L.V.D.)

Mariënweerd

61. — H. VAN BAVEL, *Het Goudse Glas van Mariënweerd*, in Berne 38 (1985), blz. 107-110 geeft een bespreking van het glas-in-loodraam in de Sint-Janskerk te Gouda. Het grote glasraam, 10 × 4 m., dateert van 1560 en werd geschonken door de abt van Mariënweerd, Petrus van Suyren (1545-1561), die neergeknield voor de Madonna werd afgebeeld, omgeven door zijn pontificalia en familiewapens. Het glasraam, dat «Jezus onder de Doctoren» voorstelt, is een van de allerbesten in renaissance-stijl. (A.V.D.H.)

Meer (Meerbusch)

62. — *Meerbuscher Geschichtshefte*, hrsg. vom Geschichtsverein in D-4005 Meerbusch, Heft 2, im Selbstverlag 1985. Darin S. 36-43: Vera FOERSTER, *Der Zehntstreit um das Butterrott* (= Kloster Meer gegen St. Gereon in Köln) und S. 66-68 Wilhelm GIELEN, *Strümp aus der Ferne betrachtet*. (L.H.)

Ninove

63. — Ad memorandum 850um anniversarium foundationis abbatae Ninoviensis, praeside abbate W. Wagenaar Grimbergensi, solemne Sacrum in ecclesia abbatiali, nunc parochiali, celebratum fuit adstantibus

caeteris circariae Brabanticae praelatis ac per pluribus fratribus et sororibus Ordinis Praemonstratensis. Quae celebratio eucharistica ope «televisionis» in regionem belgicam transmissa fuit. (L.V.D.)

64. — E. VANDEWOUDE, *Een prospectie in het Staatsarchief te Praag en te Plzen*, dans *Miscellanea Archivistica*, XXIV, 1979, 81 a signalé jadis, en citant un inventaire des archives de l'abbaye de Strahov à Prague — *Inventar fondu Premonstratu Strahov*, 1956-1957, n° 130 — l'existence d'un recueil de correspondance entre Strahov et Ninove. Il s'agit de 70 lettres écrites par l'abbé Jean David, abbé de Ninove, entre 1628 et 1633, à son collègue le prélat Caspar de Questemberg. Cette correspondance contient une information abondante au sujet des événements qui accompagnèrent la reprise par les prémontrés du prévôté Notre-Dame à Magdebourg, la révision du code législatif de l'ordre de Prémontré, le différend avec les religieux de la Communauté de l'antique rigueur de Prémontré. Les archives de l'abbaye de Strahov se trouvent aux Archives de l'Etat à Prague. Le recueil mentionné est conservé à la première Section, n° 313. (L.V.D.)

65. — Van 5 tot 27 oktober 1985 werd in de vroegere abdijkerk van Ninove, nu parochiekerk, een tentoonstelling gehouden over de geschiedenis van de voormalige abdij en over de verering van de H. Cornelius, patroonheilige van kerk en klooster. Bij die gelegenheid verzorgde de «Werkgroep Abdij Ninove» twee publicaties: een catalogus van de tentoonstelling over de kerk en haar patroonheilige, en daarnaast een bundel historische verhandelingen: G. VANDE WINKEL, e.a., *De premonstratenzerabdij van Ninove (1137-1796)*, Ninove 1985, 52 p. Hierin zijn de volgende bijdragen opgenomen: G. VANDE WINKEL, *De middeleeuwse premonstratenzerkerk van Ninove*, 14-23; D. VAN DE PERRE, *De bouw van de huidige kerk, 1623-1723*, 24-39; W. BERGE, *Financiële aspecten van de decoratie der abdijkerk te Ninove*, 40-45; I. WALRAEVENS, *De classicistische abdijgebouwen*, 46-48. (L.V.D.)

Neustift (Freising)

66. — Hermann BAUER, *Klöster in Bayern*, München 1985, stellt Seite 140-143 das Kloster Neustift in Freising vor. (L.H.)

Obermarchtal

67. — Nicht mehr «Schloß», sondern «Klosteranlage» heißt künftig der Bereich rund um das ehemalige Prämonstratenser-Kloster Obermarchtal im Alb-Donau-Kreis (Ulm). Der Gemeinderat beschloß die Namensänderung auf Anregung der Diözese Rottenburg-Stuttgart, die 1973 das Klostergebäude vom Fürstenhaus Thurn und Taxis kaufte und dort seit 1978 die «Kirchliche Akademie der Lehrerfortbildung» unterhält. Mit der Umbenennung hofft man, der über eintausendjährigen Kloster-

tradition (ursprünglich im Jahre 776 als Benediktinerkloster gegründet) gerecht zu werden. (E. Sch.)

68. — Unter dem Titel *Aus der Geschichte des Klosters Obermarchtal*, hrsg. vom Geschichtsverein Raum Munderkingen, brachte der Federsee-Verlag, D-7952 Bad Buchau 1985, einen inhaltsreichen Band (464 Seiten) mit drei größeren Studien heraus: W. NUBER, *Die St. Peterskirche in Marchtal*; F. v. WALTER, *Kurze Geschichte von dem Prämonstratenserstifte Obermarchtal* (Nachdruck aus 1835); J.U. v. VANOTTI, *Kurzer Abriß des Lebens und Wirkens Friedrichs von Walter* (Nachdruck aus 1841). Ergänzt wird der gut aufgemachte Band durch einen Bildteil, Übersetzungen von Inschriften und Tafeln, einem Literaturverzeichnis und einem Bildnachweis, dazu Geleit- und Vorwort. (I.H.P.)

69. — Paulus A. WEISSENBERGER, *Die Bibliothek der Benediktinerabtei Neresheim*. In: *Jahrbuch des Vereins für Augsburger Bistumsgeschichte*, 19. Jahrgang, Augsburg 1985, S. 119-136. Der Bibliothekar des Benediktinerklosters Neresheim berichtet S. 124f über die «Vermehrung der barocken Klosterbücherei zu Neresheim durch Werke aus Obermarchtal», die aus Beständen (Doubletten) der Fürstlich Thurn und Taxis'schen Bibliothek Obermarchtal erfolgte, und S. 125 über den dazugehörigen Autorenzettelkatalog des Bestandes Alt-Obermarchtal. Bei den Büchern aus Obermarchtal gebe es auch persönliche Exlibris von einzelnen Mitgliedern des Konvents (S. 133f sind vier namentlich genannt), vermutlich von den Pfarrern auf den Stiftspfarrreien. (E. Sch.)

Oberndorf (Wesel)

70. — Isabella BENNINGHOFF-LÜHL, *Der Weselerwald*, Wesel, im Selbstverlag des Stadtarchivs 1984, berichtet an zahlreichen Stellen über das kloster Oberndorf, dem mit einem Anteil von einem Drittel die Verwaltung des Markenwaldes unterstand. (L.H.)

Osterhofen

71. — Hermann BAUER, *Klöster in Bayern*, München 1985, stellt Seite 186-189 das Kloster Osterhofen vor. (L.H.)

72. — Helmut STADLTHANNER, *Basilika Osterhofen-Altenmarkt*, München-Zürich 1983. Hierzu Hinweis in *Das Münster*, 37. Jg., Heft 2/1984. (E. Sch.)

Park

73. — In *Meer Schoonheid*, jg. 32, 1985, n° 4, blz. 102-108, beschrijft J. GERITS, aan de hand van archiefstukken uit de abdij van Park, de bijdrage van de Brusselse borduurwerker Pontianus van der Baren tot de vernieuwing en de instandhouding van het liturgisch paramentenbezit

van deze abdij in de 17de eeuw. Van het werk van deze Brusselse borduurder bleef, spijtig genoeg, niets bewaard. (G.S.)

74. — In de inventaris van Michel VAN DER EYCKEN, *Het archief van de benediktijnerabdij van Sint-Truiden*, dl. I, *Inventaris*, Brussel, 1985, vindt men op blz. 62, in nr. 307, een register vermeld betreffende een proces uit de 17de eeuw van de abdij van Sint-Truiden met de abdij van Park over de tienden te Korbeek-Lo en met de abdij van Averbode over enkele lenen. Over de tienden van Korbeek-Lo, overgedragen aan de abdij van Park, zal sprake zijn in de regestenlijst, die nog moet verschijnen, onder de nrs. 146, 1382, 1391, 1438, 1439, 1514 (aldus blz. 87). Betwistingen daaromtrent, eveneens uit de 17de eeuw, vindt men in twee archiefstukken, geïnventariseerd onder het nr. 514. (W.M.G.)

75. — R. AUBERT, *Goetsenhoven (Gerard van), prémontré, prélat de l'abbaye du Parc près de Louvain († 1434)*, in *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 121, Paris, 1985, col. 471-472. (W.M.G.)

Postel

76. — In *Brabants Heem* 38 (1986), blz. 2-6 doet A.P.A.M. SPIJKERS, in een artikel *Abdijarchief van Postel op microfilm*, verslag van het vervaardigen van een schaduwarchief van delen van het Postels oud-archief (tot 1797). Dank zij het initiatief van M.W. van Boven, archivaris van Helmond, de inzet van de Kring van Archivarissen in Noord-Brabant, alsook een provinciale subsidie, werd dit project in de jaren 1984-1985 gerealiseerd. Het artikel geeft weliswaar een goede indruk van het belang van het oud-archief inzake Postels parochies, goederen en rechten, vooral in de Noordbrabantse Kempen, maar bevat geen gespecificeerde lijst van wat precies op film werd gebracht. (H.V.B.)

77. — Denis TULKENS, *De refugehuizen van de norbertijnen te Diest*, (Jaarboek van De Vrienden van St.-Sulpitiuskerk v.z.w. Diest), 1985, 42-50 geeft een summier overzicht van de geschiedenis van de abdij van Postel en van het refugehuis van deze abdij te Diest. (L.V.D.)

78. — Daniel MAES, *Christelijke gezinnen met toekomst. Over de synode van 1980 en de apostolische aansporing «Familiaris consortio»*, Brugge, Uitgeverij Thabor, 1985, 192 p. (L.V.D.)

Prémontré

79. — Dans l'*Inventaire analytique du chartrier de la Trésorerie des comtes de Hainaut*, publié par Gabriel WYMANS, Bruxelles, 1985, on trouve à la page 69, n° 273, une charte de Guillaume, abbé de Prémontré, et le chapitre général de l'ordre, qui associent, en 1297, Jean d'Avesnes, comte de Hainaut, et son épouse Philippa aux prières et bénéfices spirituels de l'ordre. (W.M.G.)

Reichenstein (Monschau)

80. — Am 2. Sept. 1685 weihte der Steinfelder Abt Theodor Firmenich im Auftrag des Kölner Erzbischofs die Kirche zu Eicherscheid im Monschauer Land zu Ehren der Apostel Petrus und Paulus. Prior Stephan Horrichem (1639-1686) von Reichenstein hatte mit Rat und Tat das Bauvorhaben der Gemeindemitglieder von Eicherscheid begleitet. Die Pfarrkirche wurde nach längeren juristischen Auseinandersetzungen am 24. Nov. 1713 dem Kloster Reichenstein inkorporiert. Die Pfarre Eicherscheid feierte das Jubiläum mit einer Festwoche vom 30. Aug. bis 8. Sept. 1985 sowie mit einer Festschrift, in der viel über das Wirken der Reichensteiner Prämonstratenser berichtet wird: *300 Jahre Pfarre St. Lucia Eicherscheid*, hrsg.v.d. Pfarre Eicherscheid, Kirchweg 10, D-5107 Simmerath-Eicherscheid. (L.H.)

81. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, Teil 2, Siegburg 1985, S. 376-382 als Nr. 212-285 Angaben zu Mitgliedern des Klosters Reichenstein. (L.H.)

Roggenburg

82. — *Landkreis Neu-Ulm*. 128 Seiten, 136 Abbildungen. Verlag Josef Böhn, München 1985. Ein informativer Text-Bild-Band mit zahlreichen Erwähnungen von Roggenburg und einigen seiner ehemals inkorporierten Kirchen. Textthinweise finden sich in folgenden Beiträgen: H. GAISER, *Die historischen Wurzeln des Landkreises Neu-Ulm*; E. OHM, *Der Landkreis Neu-Ulm, seine Städte, Märkte und Gemeinden* (= identisch mit der 1984 vom Landkreis herausgegebenen Bildbrochure; siehe Anal. Praem. LXI, 1985, 338); G. BECK, *Aus dem Kulturleben*. Die Farbbilder zeigen mehrfach Roggenburg, außerdem Meßhofen (S. 56), Ingstetten (S. 96) und Schießen (S. 97). (E. Sch.)

83. — Norbert BACKMUND, *Eine Roggenburger Konventsliste von ca. 1719*. In: *Jahrbuch des Vereins für Augsburger Bistumsgeschichte*, 19. Jahrgang, Augsburg 1985, S. 137-139. Es handelt sich um eine Liste mit 41 Namen aus den Unterlagen, die Abt C.L. Hugo zur Erstellung der *Annales* überlassen wurden und die sich heute in der Stadtbibliothek in Nancy befinden. (E. Sch.)

84. — *Wegweiser für geistliche Männergemeinschaften in der Diözese Augsburg*, hrsg. von der Diözesanstelle «Berufe der Kirche», stellt unter den 19 aufgeführten Orden und Kongregationen auch den Prämonstratenser-Orden vor, und zwar auf einem sechsseitigen Faltblatt: hinweise auf Norbert, die Ordensregel, das Prinzip Communio-Contemplatio-Actio, die Wiederbesiedlung Roggenburgs, Aufnahmebedingungen und Ausbildungsmöglichkeiten. (E. Sch.)

Roma, Collegium S. Norberti

85. — Ineunte mense Ianuarii 1986 regimen collegii Sancti Norberti in Urbe assumpsit R.D. Xaverius Gilbertus Colavecchio, abbatae Deperensis in Statibus Foederatis Americae Septentrionalis canonicus. (L.V.D.)

Rommersdorf (Neuwied)

86. — Im Heimatjahrbuch des Landkreises Neuwied 1986 erschienen folgende Beiträge: S. 44-46 Hermann-Josef LEHNA, *Zur Bau- und Kunstgeschichte der Abtei Rommersdorf im 18. Jahrhundert*; vergleiche dazu S. 138 den Hinweis auf H.-J. Lehna, *Die ehemalige Abtei Rommersdorf im 18. Jahrhundert*, Prüfungsarbeit in Mainz (maschinenschriftlich). S. 46-48 August Peter WINNEN, *Die Rommersdorfer Bibliothek*. Kostbarkeiten als Makulatur verkauft. (L.H.)

87. — Mit einer Festwoche vom 1. - 8. September 1985 wurde der Gründung der Abtei Rommersdorf vor 850 Jahren gedacht. Die Federführung der Jubiläumsfeier lag beim heutigen Eigentümer des Abteigebäudes, der Abtei Rommersdorf Stiftung e.V. in Neuwied. — Am Pontifikalamt des Bischofs von Trier, Dr. Hermann-Josef Spital, am 1. September 1985 nahmen Abt und Juniorat der Abtei Averbode teil; ebenso der Ministerpräsident Dr. Bernhard Vogel des Landes Rheinland-Pfalz, des Schirmherrn der Festwoche. Am Nachmittag sangen die Averboder Prämonstratenser unter großer Beteiligung der Gemeinde in der Pfarrkirche St. Margareta Heimbach-Weis die feierliche Sonntagsvesper. Im Laufe der Woche hielten Pater Ludger Horstkötter (Hamborn) einen Vortrag über die historische Bedeutung der Abtei Rommersdorf und ihrer Tochterklöster und Prof Dr. F.-J. Heyen (Koblenz) über die Zeit vor 850 Jahren. Aspekte deutscher Kultur und Politik am Mittelrhein um 1150. Musikalische Darbietungen im Kreuzgang und zwei Ausstellungen ließen die Festwoche zu einer gut besuchten Veranstaltung werden. Zum Jubiläum erschien eine Festschrift: *850 Jahre Abtei Rommersdorf 1135-1985*, zum Jubiläum herausgegeben von der Abtei-Rommersdorf-Stiftung, Redaktion: Fritz Stelz, 74 Seiten, zahlreiche Farbfotos. (L.H.)

88. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil. Siegburg 1985, S. 382-384 als Nr. 286-349 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Rommersdorf. (L.H.)

Rot

89. — A. LÄPPLE, *Klöster und Orden in Deutschland*, München-Zürich 1985, S. 222f über den heutigen Prämonstratenserinnen-Konvent. (L.H.)

Sankt Salvator

90. — Hermann BAUER, *Klöster in Bayern*, München 1985, stellt Seite 171-174 das Kloster Sankt Salvator vor. (L.H.)

Sayn (Bendorf)

91. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 384-386 als Nr. 350-396 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Sayn. (L.H.)

Schäftlarn

92. — Wolfgang WINHARD, *Abt Gottfried Splinder von Schäftlarn (1750-1803), ein Oberpfälzer*. In: *Die Oberpfalz*, 65, Kallmünz 1977, 338-341. - Wolfgang WINHARD, *Josef Milo Kriegeis, ein oberpfälzer Prämonstratenser in Schäftlarn*. In: *Die Oberpfalz* 72, Kallmünz 1984, 148-151. (B. Sch.)

93. — Hermann BAUER, *Klöster in Bayern*, München 1985, stellt Seite 110-114 das Kloster Schäftlarn vor. (L.H.)

Scheda (Wickede)

94. — Diethard ASCHOFF, *Propst Hermann von Scheda, der erste jüdische Konvertit Westfalens*, in: *Der Märker*, Band 33, Altena 1984, S. 204-209. (L.H.)

95. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 387 als Nr. 397-416 Angaben zu Mitgliedern des Klosters Scheda. (L.H.)

Schlägl

96. — Isfried H. PICHLER, *Stift Schlägl und Böhmen*, in: *Archiv für Kirchengeschichte von Böhmen, Mähren, Schlesien*, Band VII, 1985, S. 189-210. Das obere Mühlviertel wurde von St. Florian bei Linz und von Passau erschlossen; nach 1250 machte sich der Einfluß böhmischer Adelsgeschlechter recht bald und ziemlich massiv bemerkbar. Vor diesem Hintergrund schildert der Verfasser die Anfänge Schlägls (um 1204, bzw. ab 1218) unter Passauer Einflußnahme, während ab 1257 die Bindungen zu Böhmen so stark zunahmen, daß Schlägl in einer Urkunde sogar zum Bistum Prag gezählt wurde. Auch die juristische Einbindung in den Prämonstratenser-Orden verlagerte sich vom mutmaßlichen Gründungskloster Osterhofen/Bayern nach Mühlhausen/Böhmen. Der Verfasser verfolgt die vielfältigen kulturellen, kirchlichen und menschlichen Beziehungen des Stifts Schlägl zum südböhmischen Raum anhand vieler Einzelbeispiele und mit zahlreichen Literaturverweisen bis zur Gegenwart. Der Anhang bietet eine Auflistung von 78 Schlägler Prämonstratensern, die nachweislich aus Böhmen stammten. (L.H.)

97. — In *Scriptorium*, 1985, XXXIX, nr. 1, *Bulletin codicologique*, nr. 147, werd het artikel vermeld van Julia Haig GAISSER, *Schlägl 143 and Brussels IV.711*, verschenen in *Manuscripta*, 1981, XXV, blz. 176-178. Dit handschrift van de abdij van Schlägl werd in 1464-65 geschreven door Johannes von Rabenstein te Pavia en bevat een verzameling klassieke teksten. Het werd als verloren beschouwd sedert de tweede wereldoorlog, doch wordt nu door de schrijfster geïdentificeerd met het handschrift van de Kon. Bibliotheek Albert I, nr. IV.711. (W.M.G.)

98. — Josef DICHTL, *Böhmerwälder Geistliche in österreichischen Klöstern (III)*. In: *Glaube und Heimat*, 37. Jahrgang, 1985, Heft 8, S. 7-9. - In einem eigenen Abschnitt über das Stift Schlägl führt der Autor die aus Böhmen stammenden Schlägler Chorherren namentlich auf. Er gibt dabei an: Geburtsort und -jahr (soweit bekannt), Tätigkeiten innerhalb und außerhalb des Konvents, Sterbeort und -jahr. (E. Sch.)

Schussenried

99. — Karl KAUFMANN, *Die Äbte des Prämonstratenser-Reichsstifts Schussenried 1440-1803*, 212 Seiten, im Selbstverlag D-7953 Bad Schussenried 1985. Es handelt sich um die Lebensbilder aller 24 Äbte, mit zahlreichen Abbildungen. Die Einzelbeiträge waren zuvor in Fortsetzung in den *Schussenrieder Blättern*, dem monatlich erscheinenden Nachrichtenblatt des Psych. Landeskrankenhauses Bad Schussenried, erschienen. (L.H.)

100. — Otto BECK, *Sankt Oswald in Otterswang*, 48 Seiten, 47 Abb., Großer Kunstführer Nr. 135, Schnell & Steiner München-Zürich 1985, erschienen zur 200-Jahrfeier der Kirchweihe im Jahre 1986. Die Kirche von Otterswang war dem Kloster Schussenried inkorporiert. (L.H.)

101. — Das 250-jährige Bestehen der vom ehemaligen Kloster Schussenried erbauten Wallfahrtskirche St. Petrus und Paulus in Schussenried-Steinhausen wurde am 8. September 1985 mit einem Festhochamt begangen, in dem der Rottenburger Generalvikar Eberhard Mühlbacher die Predigt hielt. Gleichzeitig gedachte man des 300. Geburtstages des Baumeisters dieser Kirche («der schönsten Dorfkirche der Welt»), des berühmten Dominikus Zimmermann. Die heute noch blühende Wallfahrt gilt dem Gnadenbild der Schmerzensmutter. (E. Sch.)

Speinshart

102. — Hermann und Anna BAUER, *Klöster in Bayern*. München (C.H. Beck) 1985, 270-273. Irrtümlich wird S. 272 der hl. Bernhard als Ordensgründer genannt. Nicht ihm, sondern dem hl. Norbert sind die Fresken im Schiff der Abteikirche zu Speinshart gewidmet. (B. Sch.)

103. — Adolf MÖRTL, *Zur Baugeschichte der Prämonstratenserabtei Speinshart im 17. und 18. Jahrhundert*. Magisterarbeit (maschinenschriftlich). München 1982. Die vorliegende Arbeit entstand einerseits unter dem Aspekt, daß die relativ geschlossen erhaltene, barocke Klosteranlage bisher noch keine direkte baugeschichtliche oder kunsthistorische Bearbeitung gefunden hatte. Andererseits ließen die in Speinshart sich berührenden Tätigkeiten von Mitgliedern der familie Dientzenhofer, hier Leonhard und Wolfgang, von Johann Schmuzer als quellenmäßig belegten Entwerfer des Klostergebäudes und den Gebrüdern Lucchese als Stukkatoren der Klosterkirche weiterführende Ergebnisse erhoffen.

Hermann und Anna BAUER, *Johann Baptist und Dominikus Zimmermann*. Entstehung und Vollendung des Bayerischen Rokoko. Regensburg (Pustet) 1985, 246, 248 und 303. In diesem Bildband wird Speinshart, näherhin die ehemalige Wies- oder Totenkapelle der Abtei, auf Grund eines Ergebnisses der Arbeit von A. Mörtl erwähnt. Er konnte nämlich die Baupläne (Grundriß und Aufriß) sowie den Entwurf für die Freskierung der Kapelle Dominikus Zimmermann zuweisen. Diesen Teil seiner Arbeit hat er in jüngster Zeit noch einmal vorgelegt: Adolf MÖRTL, *Der Bau der Speinsharter Wieskapelle von 1747-1752*. In: *Heimat Eschenbach*, Eschenbach 1985, 11-15. (B. Sch.)

Stade

104. — H.-J. SCHULZE, *St. Georg in Stade und St. Blasius in Fredelsloh*, in *Stader Jahrbuch*, Bd. 73, 1983, S. 146-153, geht davon aus, daß 1132 die ersten Prämonstratenser aus Gottesgnaden zur Besiedlung des Klosters St. Georg in Stade eintrafen und daß der dortige Gründungsvorgang im Jahre 1137 abgeschlossen war. Dieselbe hochadlige Familie, die das Kloster Stade gestiftet hatte, gründete mit mehreren einflußreichen Verwandten im gleichen Jahr 1132 ein Kloster in Fredelsloh (Gemeinde Moringen, ca. 20 km nordwestlich von Göttingen). Hier galt wie in Stade die Augustinusregel. Für diese Gründung ist die Zugehörigkeit zum Prämonstratenserorden nicht belegt. Der Verfasser unterstellt, daß die Gründerfamilien die Einführung von Prämonstratensern in Fredelsloh bis 1142 vergeblich versucht hätten, danach aber durch Erstarken der Mainzer Erzbischöfe an der Verwirklichung ihres ursprünglichen Plans gehindert worden seien. (L.H.)

Steinfeld

105. — Zur Grundausrüstung des Klosters Steinfeld im Jahre 1121 gehörte die Schenkung der Kirche zu Berndorf (heute: Kreis Daun, Reg. Bez. Trier) durch Graf Theoderich von Ahr. Über die Baugeschichte dieser Kirche und ihrer Ausstattung berichtet Hans-Gregor ADRIAN, *Berndorf (Hohe Eifel)*, 24 Seiten, Neuss 1985 (= Rhein. Kunststätten, Heft 304). (L.H.)

106. — *Jahrbuch des Kreises Euskirchen*, 1983, S. 14-18: H.P. SCHIFFER, *basilika Steinfeld vor 300 Jahren*. S. 56-67: M. KONRADS, *Bauern und Bauten in der Freiheit Wildenburg*. S. 124-128: H.P. SCHIFFER, *Die Bedeutung der Tierbilder an den Bänken der Pfarrkirche. Steinfelder Prämonstratensermonch schnitzte Symbole*. - Über den Kauf der Herrschaft Wildenburg 1715 durch den Abt von Steinfeld berichtet M. KONRADS, *Abt Michael Kuell kauft ein Land*, in: *Jahrbuch des Kreises Euskirchen*, 1985, S. 82-92. (L.H.)

107. — J. TORSY, *Der Regularklerus in den Kölner Bistumsprotokollen*, 2. Teil, Siegburg 1985, S. 387-416 als Nr. 417-823 Angaben zu Mitgliedern der Abtei Steinfeld. (L.H.)

108. — *Le Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 121, Paris 1985, col. 478 renvoie à la notice sur Goffiné (Leonhard) prémontré allemand, parue dans le *Dictionnaire de Spiritualité*, VI, 578-579, et signale quelques compléments bibliographiques de vieille date. On regrette toutefois que les auteurs n'aient pas encore pris connaissance de la monographie consacrée à ce prémontré de l'abbaye de Steinfeld: Peter AL, *Leonard Goffiné (1648-1719), Sein Leben, seine Zeit und seine Schriften* (Bibliotheca Analectorum Praemonstratensium, fasc. 9), Avebode, 1969, 148 p. (L.V.D.)

Steingaden

109. — Hermann BAUER, *Klöster in Bayern*, München 1985, stellt Seite 28-31 die Klosterkirche und die Wieskirche zu Steingaden vor. (L.H.)

110. — Mit einem Festakt und einer Eucharistiefeier gedachte man am 13. Juli 1985 in der Wieskirche, der vom Kloster Steingaden errichteten Wallfahrtskirche, des 300. Geburtstages ihres Baumeisters Dominikus Zimmermann. Unter den Gästen war auch der Windberger Prior, Thomas Handgrätinger, der die Predigt hielt. (E. Sch.)

111. — Ludwig DORN, *Das Tränenwunder in der Wies*. Eine kritische Untersuchung nach vorhandenen Quellen. In: *Jahrbuch des Vereins für Augsburger Kirchengeschichte*, 19. Jahrgang, Augsburg 1985, S. 78-87. Nach der Gegenüberstellung der Zeugen für die Echtheit des Tränenwunders im Jahre 1738 und einer kritischen Untersuchung der Einwände kommt Dorn zu dem Schluß, daß seines Erachtens das Tränenwunder tatsächlich gesehen wurde. (E. Sch.)

Tongerlo

112. — Een inventaris van het kerkarchief van de Onze-Lieve-Vrouwekerk te Oelegem, waar de abdi van Tongerlo het patronaatsrecht had,

werd opgesteld door Hendrik Delvaux en verscheen in *Rijksarchief te Antwerpen. Inventarissen van kerkarchieven*, dl. IV, Brussel, 1985, in-4°, blz. 120-133. (W.M.G.)

113. — Denis TULKENS, *De refugehuizen van de norbertijnen te Diest*, (Jaarboek van De Vrienden van St.-Sulpitiuskerk v.z.w. Diest), 1985, p. 24-41 verhaalt de geschiedenis van de abdij van Tongerlo en van haar refugehuis «Het Spijker» te Diest. (L.V.D.)

114. — *Jubilate. Sint-Martinuskerk Duffel 1486-1986*, Duffel, 1985, 142 p. werd uitgegeven naar aanleiding van het 500-jarig bestaan van de parochiekerk. Van 1404 tot 1814 werd de Sint-Martinusparochie bediend door kloosterlingen van de abdij van Tongerlo. In deel I: *Sint Martinus, een gotisch koor, een neogotische kerk* schetst K. KEERSMAECKERS de bouwgeschiedenis van het kerkgebouw en geeft hij een beschrijving van het kerkmeubilair, de brandglasramen, de gewaden en altaarkleden, de kerkjuwelen, het orgel, de behuizing van de pastoors. Hij voegt er een lijst aan toe van de pastoors van de kerk. (L.V.D.)

115. — Kristiaan DE WINTER, *Het kerkelijk leven in de parochie Westerlo en haar dochterparochie Zoerle (1559-1789)*, proefschrift o.l.v. Prof. M. CLOET, Leuven, 1985, 211 p. met grafieken. Schr. geeft een uitvoerig beeld van het godsdienstige leven in deze Kempense parochies die door kloosterlingen van Tongerlo werden bediend. (L.V.D.)

116. — H. ADRIAENSENS, *Rekonversie van de pastorie St. Martinus te Olen*, (Diplomawerk in de afdeling monumenten- en landschapszorg van het Nationaal Hoger Instituut voor Bouw- en Sierkunst te Antwerpen), 1985, 166 p. In het kader van dit projekt bestudeert deze architect de bouwgeschiedenis van de pastorie te Olen en illustreert zijn bevindingen met nauwkeurig détailonderzoek. Hij schetst ook in grote lijnen de 18de eeuwse bouwstijl van de pastorieën die door de abdij van Tongerlo werden gebouwd. (L.V.D.)

117. — Fr. BAUDOUIN, *De toren van Sint-Carolus-Borromaeuskerk te Antwerpen*, in *Mededelingen van de Koninklijke Academie voor Wetenschappen, Letteren en Schone Kunsten van België*, Klasse der Schone Kunsten, 44, 1983, n° 3, p. 42-43, wijst op de invloed die de toren van deze Antwerpse jezuïetenkerk, mede ontworpen door Pieter Paul Rubens, heeft uitgeoefend bij de bouw van de torenbekroning van de oude abdijkerk te Tongerlo. Na de brand van 1657 werd de Tongerlose torenbekroning ontworpen door de bekende schilder en architect Leo van Heil (1603-1669), wiens naam in de archiefstukken ook als «L. Van Elen of van Eel» wordt geschreven. Deze Leo van Heil tekende in 1667 een algemeen zicht van de abdij. (L.V.D.)

118. — K.A.H.W. LEENDERS, *De onverdeelde hoeven van Achterbroek* in *Calmphoutania*, 37, 1985, 100-111 onderzoekt de ontstaansgeschiedenis van de grensscheiding tussen de Tongerlose heerlijkheid Kalmthout en Wuestwezel, aan de hand van bescheiden uit het abdijarchief van Tongerlo. De gangbare opvatting, destijds door Gerard Meeusen voorgesteld, wordt door dit onderzoek gecorrigeerd. Schr. last de publicatie in van charter I, 1121a, van 1403, 28 augustus. (L.V.D.)

119. — Wim DEPOORTERE, *Gezelles lidmaatschap van de Koninklijke Vlaamse Akademie voor Taal- en Letterkunde (1896-1899)* (Gentse bijdragen tot de literatuurstudie, VIII), Gent, 1985, 285 p. Schrijver belicht de achtergronden die verklaren waarom Guido Gezelle de kandidatuur van de Tongerlose nobertijn Servaas Daems voor lidmaatschap van de Vlaamse Akademie steunde. Servaas Daems, van zijn kant, kon het West-Vlaamse particularisme van Gezelle niet waarderen (p. 32). Het Servaas Daemsarchief in de abdij van Tongerlo heeft een aanzienlijke bijdrage geleverd voor deze studie, omdat de bewaarde aantekeningen van Daems de nauwkeurige uitslagen van de stemmingen voor het aanvaarden van nieuwe leden bevatten. (L.V.D.)

120. — Le 24 et 25 octobre 1985, une équipe de restauratrices italiennes, chargée du nettoyage de «La dernière Cène» de Léonard de Vinci, fresque qui se trouve au réfectoire du couvent Santa Maria delle Grazie à Milan, est venue à Tongerlo pour y examiner la copie de ce tableau de Leonardo en vue de la restauration de l'original. (L.V.D.)

Veßra

120. — Tageszeitung *Neue Zeit*, Ost-Berlin, Nr. 237 vom 10. Okt. 1985 Seite 8: «Die Restaurierung des sogenannten Abtshauses ist weitgehend abgeschlossen. Dabei wurde eine alte Kapelle entdeckt. Das historische Torhaus mit seinen romanischen Portalen, dessen eigentliche Funktion bisher kaum zu erkennen war, wird wieder der Haupteingang und erhält einen Turm aufgesetzt». (L.H.)

Wadgassen

121. — Mit einem Festprogramm, das sich über das Jahr 1985/86 verteilte, begingen Kath. Pfarrgemeinde und politische Gemeinde Wadgassen das 850-jährige Jubiläum der Gründung der Abtei Wadgassen. Zur Festschrift siehe die Rezension in diesem Faszikel der *Analecta Praemonstratensia*. Am festlichen Gottesdienst am 8. Dezember 1985 nahmen Pater Gottfried Reiber (Speinshart) und Pater Ludger Horstkötter (Hamborn) teil. Der Trierer Diözesanbischof Dr. Hermann-Josef Spital zelebrierte am 19. Januar 1986 ein Pontifikalamt. (L.H.)

Wilten

122. — Franz CARMELLE - Richard FRISCHAUF, *Die Stifte und Klöster Tirols*, mit Vorwort von Abt Alois Stöger, Stift Wilten und Abt Chrysostomus Giner, Neustift bei Brixen, Innsbruck, Tirolia-Bücher, 1985, 280 Seiten, 338 Abbildungen. Nach Darstellung der einzelnen Baudenkmäler und des künstlerischen Inventars wird das kulturelle und soziale Wirken der insgesamt 95 Orden und Kongregationen in Nord-, Ost- und Südtirol behandelt. Umschlagbild das Prämonstratenserstift Wilten Innsbruck in einer alten Ansicht um 1490. (L.V.D.)

Windberg

123. — Herbert SCHINDLER, *Bayerische Bildhauer*, Süddeutscher Verlag München 1985 bringt S. 186 mit Abb. S. 187 eine Notiz zu Matthias Obermayr, dem Schöpfer der vier Seitenaltäre in Windberg. (L.H.)

124. — Hermann BAUER, *Klöster in Bayern*, München 1985, stellt Seite 199-200 das Kloster Windberg vor. (L.H.)

Želiv

125. — N. BACKMUND, art. *Godescalc, premier abbé de l'abbaye prémontrée de Želiv en Bohême*, dans *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, fasc. 21, col. 423. (L.V.D.)

Hisc chronicis conscribendis contribuerunt: A.V.D.H. (Alfons van den Hurk, Berne), B.A. (Bernard Ardura, Frigolet), B. Sch. (Benedikt Schuster, Speinshart), D.D.C. (Donatianus F. De Clerck, Averbode), E. Sch. (Erhard Schaffer, Rottenburg), G.S. (Gervasius Slechten, Averbode), H.J. (Herman Janssens, Averbode), H.V.B. (Huub van Bavel, Berne), I.H.P. (Isfried H. Pichler, Schlägl), L.H. (Ludger Horstkötter, Hamborn), L.V.D. (Leo C. Van Dijck, Tongerlo), T.J.A. (Theodore J. Antry, Daylesford Abbey), W.M.G. (Wilfried M. Grauwen, Meise).